
ACTA DE LA SESSIÓ INFORMATIVA A LA CIUTADANIA DE LES BASES
ESTRATÈGIQUES DE SANT ADRIÀ DE BESÒS 

Dia i hora: 09 d’octubre de 2024 a les 19:00.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Sant Adrià de Besòs de Besòs. Plaça de La Vila 12, Sant
Adrià de Besòs de Besòs.

Assistència  a la reunió: 11 pers.

Intervencions:

Salvador Luján (SL) Cap de servei de  Territori de l’Ajuntament  de Sant Adrià de Besòs
Maite Hernando Martínez (MH), consultora a Abric Rehabilitació Estratègica SL
Antonio Balboa, regidor i portaveu grup municipal VOX.
Jordi de la Fuente, regidor grup municipal VOX.
Sònia Guerrero, coordinadora de l’Equip de Civisme.

Desenvolupament de la sessió:

Salvador Luján (SL), cap de servei de Territori de l’Ajuntament  de Sant Adrià de Besòs,
presenta la sessió explicant què és un pla estratègic i cedeix la paraula a la Maite Hernando
(MH),  consultora d’Abric  Rehabilitació  Estratègica  SL.  Pren  la  paraula  MH  i  fa  una
extensa presentació del document de Bases Estratègiques que Abric Rehabilitació Estratègica
SL  està desenvolupant per encàrrec de l’Ajuntament de Sant Adrià de Besòs (veure document
annex).

SL incideix en què el Pla Estratègic és un projecte participatiu. A més a més, explica que les
propostes concretes del Pla Estratègic tenen com a objectiu final interrelacionar els 5 barris del
municipi i millorar la sostenibilitat. Fa èmfasi en la necessitat de millorar certes infraestructures
de Sant Adrià de Besòs, com ara el Polígon de Montsolís. Recalca que molts dels eixos que
s’han presentat ja s’estan licitant. Per tant, no és que el projecte sigui de futur molt llunyà, sinó
que gran part ja està en marxa i és per un futur més immediat. 

MH explica que aquestes bases estratègiques son una planificació a futur del desenvolupament
integral de la ciutat, però que en una primera fase aquest document de estratègiques ha de servir
per  poder  participar  a  convocatòries  d’ajuts  europeus  de  finançament  d’actuacions  de
desenvolupament  urbà  sostenible  i  integrat,  com  és  de  l’EDIL (“Estrategia  de  Desarrollo
Integrado Local”) 21/27, on l’Ajuntament de Sant Adrià, té la voluntat de concórrer.

SL obre ronda d’intervencions:

Intervenció 1 (SL): és un Pla estratègic senzill d’entendre, que no vol dir que sigui fàcil. SL
explica que amb independència dels fons europeus és un bon projecte per fer un diagnòstic de
com  es  troba  el  municipi  actualment  i,  a  més  a  més,  tenir  l’oportunitat  d’aplicar  línies
estratègiques per a solucionar els problemes actuals.

Intervenció 2 (Antonio Balboa): manifesta  que  és  interessant  solucionar  l’aïllament
entre els  barris.  Discrepa amb el  plantejament de sostenibilitat  energètica,  per que s’obre el
debat de qui assumiria els gestos que podria suposar millorar l’eficiència energètica dels negocis
i els habitatges. 



SL explica que és important ser autosuficients i que, amb independència del pla estratègic, cal
anar cap a una renovació i a augmentar l’eficiència energètica d’etiquetes A i B

MH respon que, en cas que els propietaris d’habitatges o negocis decideixin millorar-los, ja
estan a disposició ajuts econòmics que gestiona  l’àrea metropolitana amb fons provinents dels
fons NG. A més a més, l’ajuntament pot incidir amb campanyes informatives i es pot generar
sensibilització per que la població millori els seus habitatges i millori en el reciclatge (disminuir
els residus que van a la incineradora) i poden plantejar-se com a projectes en aquesta Estratègia,
ja que en la part  de diagnosi s’han detectat com a feblesa del municipi. 

Intervenció 3 (Sònia Guerrero,  coordinadora de l’Equip de Civisme):  han
vingut a informar-se dels projectes de futur i fa un seguit d’aportacions:

- Els  sembla  interessant  el  projecte  d’unir  els  barris,  recalquen que  cada  barri  té  un
sentiment de pertinença propi i que és important promoure un sentiment de cohesió en
el municipi. 

- Troben encertat fer pons en lloc de passos soterrats a nivell de seguretat, perquè a Sant
Adrià hi ha molts desnivells i espais amb mala visibilitat. 

- Recalca la importància que quan es facin els projectes de l’anella verda, hi hagi bona
visibilitat,  bona il·luminació...  i  també pensar en zones on es pugui fer esbarjos, no
només infants sinó també població jove. 

- Els joves del municipi no tenen gaire activitat i és important promoure espais on els
joves puguin fer esport de manera gratuïta, trobar-se amb seguretat, etc. És a dir, tenir
espais  on  no  sentin  que  molesten  i  sense  haver  de  recórrer  a  recons  que  estiguin
abandonats o poc comunicats. Opinen que el pla pot ajudar a millorar el turisme. És un
municipi amb molt de potencial, però cal explotar-lo. 

- Reivindiquen la necessitat d’accessos amb vehicles per a la policia. Els passejos estan
molt  destinats  a ciutadania  i  bicicletes,  però és  necessari  que hi  puguin accedir  els
vehicles d’emergència. SL explica que això ja s’ha tingut en compte i que els vehicles
d’emergència podran accedir-hi. 

- Expliquen que en un viatge a Europa van veure un model d’estructura de carrer que
apostava per la seguretat: vorera, arbres, pas de bicicletes amb desnivell per evitar que
pugi a la vorera, cotxes aparcats i carretera pels vehicles. Propiciar que les bicicletes no
envaeixin la vorera (segregació de trànsit).

- Alguna de les operacions per eliminar desnivells, faran que desapareguin zones de pipi-
can. Recalquen la importància de buscar substitutius perquè al municipi hi ha molts
gossos. SL explica que es buscarà una solució en aquest sentit, però que ara mateix a la
planificació només s’està tenint en compte l’estructura més general del plantejament, no
tant els detalls. 

- Feliciten el projecte i opinen que és molt important avançar en aquesta direcció. SL
agraeix l’interès de les agents cíviques.

Intervenció 4 (Jordi de la Fuente): parla sobre l’anella verda de Sant Cugat del Vallès,
en  què  s’han  segregat  massa  les  activitats  econòmiques.  Explica  que  s’ha  pensat  molt  en
prioritzar els vianants, bicicletes i sostenibilitat i que això ha empitjorat l’economia, perquè no
ha fet compatible els negocis amb el projecte. Recalca que no és el mateix que a Sant Adrià, en



què pot ser una oportunitat per a incentivar nous negocis que podrien millorar l’economia del
municipi. Explica que és una oportunitat per a revaloritzar el polígon de Montsolís.

SL explica  que  estan  previstos  desenvolupaments  que  incrementaran  notablement  l’índex
d’activitat,  de forma que el  desenvolupament econòmic no és incompatible amb el  projecte
d’anella verda. 

MH explica que Sant Cugat és un municipi molt diferent de Sant Adrià, on precisament manca
una distribució més extensa de comerç i activitat i que l’anella verda propiciarà.

De fet, en part de l’espai per on passarà l’anella verda ara mateix no hi ha negocis, ni activitat
urbana, com per exemple  als ponts sobre el riu, on el que hi trobem és sensació d’inseguretat i
de segregació i que l’anella verda, promou la sensació de cohesió i de connexió entre barris,  a
més de convertir-se en espais interessant per si mateixos per passejar i estar.

SL agraeix l’esforç que ha fet l’equip tècnic redactor de l’estratègia.

MH explica que el document està penjat en pdf a la web i es pot consultar i fer propostes fins al
20 d’octubre. S’agraeix l’assistència als participants. 

A les 20:30 del vespre, es tanca la sessió.


